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1. De TET de tram en de bus.  

Het is eindelijk duidelijk de tram komt terug naar Enschede. Na een lange 

strijd en een geldschieter( de gemeente Enschede) is het de raad gelukt 

de wethouder te overtuigen dat er geld moet worden vrijgemaakt voor dit 

belangrijke stukje geschiedenis.  

De restauratie van de tram zal hier verder worden afgemaakt en zal dat 

een plekje krijgen in de museum fabriek.  

We hebben geen idee wat rond het 700 jarig bestaan met de tram zal 

worden gedaan maar duidelijk is wel dat deze later (tegen betaling)te zien 

is in de museumfabriek.  

  

De tram en de geschiedenis van het korte bestaan van de tram zijn een 

belangrijk deel van de historie van Enschede. Nog zijn er plaatsen goed 

herkenbaar van waar de tram ooit reed. Nog zijn er haken aan gevels die 

herinneren aan de daar gespannen kabels voor de bovenleiding.  

 
Restant van een van de kruissporen aan de Marthalaan van de tram Enschede Glanerbrug.  



Van 1908 tot 1933 maakte de tram het personenvervoer mogelijk tussen 

Enschede en Glanerbrug.  

  

  

  

  

De prachtige gestileerde haken waar de hoogspanning kabels aan werden bevestigd.  

  

De eerste TET bussen komen in het straatbeeld van Enschede 

verschijnen en de eerste stadslijnen te weten op 15 april 1923 

Pathmoslangestraat en een maand later Deurningerstraat hoek 

Roomweg naar Lipperkerkstraat hoek Oostveenweg zijn een feit.  

  

Op 31 december bestond de vloot al uit 6 autobussen en een jaar later 

waren het er 10. De trambestuurders werden ook buschauffeur en de 

nieuw aan te nemen buschauffeur werden ook vertrouwd gemaakt met  

het rijden van de tram. Men bleef vertrouwen hebben in een voortb 

 estaan van de tram.  



  
  

  

Het jaar 1929 is een belangrijk jaar voor de TET. Met 34,5 km buslijn 

lag het zwaartepunt toen op de bus. Per 1 juli werden de lijnen 

Enschede- Hengelo van de fa Aen H Reysoo en Enschede-Oldenzaal 

overgenomen van de fa. Joh.Bos en Zn.  

Verder was er het lijntje van het van Loenshof naar het Lindenhof 

geopend.  

Langzaam maar zeker komt er het besef dat de bus de overhand zal 

gaan nemen op de tram omdat de bruto opbrengsten van de Tram 

ver achter blijven op het busvervoer .  

  

Helaas valt het doek voor de tram als in 1928 de rijksweg tussen  

Enschede en Glanerbrug verbreed moest worden, daarvoor moest de 

tramlijn aan de andere kant van de bomenrij worden herlegd. Die klus 

kon de TET niet betalen. In 1933 trokken de gemeentebesturen van 

Lonneker en Enschede, als aandeelhouders van de TET, de stekker 

uit de tramlijn.   
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Busvervoer van 1923 tot en met 1997 als de TET opgaat in Oostnet. 

74 jaar busvervoer waarvan de 38 van 1967 tot 1982 deel van 

uitmaakte voor deze voor een symbolisch in 1982 werd overgedragen 

aan de Museum Stichting Amsterdam.  

Daar heeft de bus jaren lang dienst gedaan maar toen voor het 

museum de kosten hoger waren dan de baten werd de bus in de 

hoek gezet en als opslag gebruikt van onderdelen.  

  

In 2010 kwam de bus terug in Enschede en hebben we na de 

restauratie vele ritten mogen doen met bus 38. Helaas is de toekomst 

onzeker omdat we de huidige locatie moeten verlaten en geen nieuw 

onderkomen hebben voor de 38 en onze vele TET spullen die we in 

de loop van de afgelopen jaren hebben verzameld en werden 

aangeboden door veel oud collega’s. Uiteraard geven we niet direct 

de moed op en proberen toch nog weer een plek te krijgen vanwaar 

we de 38 onderdak kunnen brengen.     

  

Deze stalling hebben we door toedoen van de heer van Agteren 

gekregen die in het vorige college wethouder was van Enschede. 

Ook nu hopen we uiteraard weer op enige steun vanuit de politiek om 

dit stuk historische waarde te kunnen behouden voor Enschede.   

  

Helaas heeft ook de voorzitter van de SHSEL (Stichting Historische  

Sociëteit Enschede-Lonneker) te kennen gegeven niets te zien in de 
TET historie maar zegt erg blij te zijn de tram een leuke plaats te 



kunnen geven in de museumfabriek. Hij kwam op enig moment bij ons 
binnen met een enthousiast verhaal over de TET. Helaas verkocht hij 
alleen gebakken lucht. De tram en niet de TET is immers het echte 
beeld uit de gouden jaren van Twente volgens hem.  
93 jaar TET, 25 jaar tram en 74 jaar bus. Daar mocht bus 38 15 jaar 

deel van uitmaken.   

Uiteraard leunen we niet achterover en gaan zeker kijken naar een 

mogelijke oplossing.   

  

2. Twente als trots voor de Twentenaren.  

  

  

  
Betoncentrale Twente, Twente Flex,           Veegdienst Twente.  

  

  
Zandmaatschappij Twente.           Buigcentrale Twente.  

  

  

  



 

Bouw service Twente.  

  

  
   

En natuurlijk FC Twente en de TET  

  

Waarom deze foto’s ? Als je op internet kijkt naar de verschillende 

bedrijven zie je Twente veel en vaak in de naam. Het gaat te ver 

deze allemaal te noemen maar duidelijk is dat wij trots zijn op ons 

Twente waardoor we ook deze naam met trots dragen. Jammer maar 

helaas dreigt dit te verdwijnen door de invloed van andere provincies 

die er op aandringen dat alles uniform zou moeten en dan bedoel ik 

onder andere de witte bussen die straks de rode met het mooie paard 

gaan vervangen. Jammer dat de mensen aan het roer van een 

  



provincie alleen nog de horizon zien en de deining van hun 

beslissingen niet zien.  

  

Als deze nieuwsbrief wordt bezorgt is er al een prachtig stuk in de 

Tubantia verschenen over ons en de huisvestingproblemen en zijn er  

zelfs al aanbiedingen geweest voor een (tijdelijke) stalling voor de 

bus.   

  

 
  

We zijn nu dan ook bezig te kijken wat er haalbaar is financieel en 

zeker ook wat de aangeboden ruimte betekend voor ons. In de 

volgende nieuwsbrief zullen we hier dan ook zeker op terug komen. 

Als je een voor ons betaalbare ruimte weet die voor ons de 

mogelijkheid bied om de bus of beide bussen onder dak te brengen 

dan houden wij ons aanbevolen.  

Net als de naam Twents is het belangrijk dat we onze Twentse TET 

cultuur behouden.      

  

  

  



  

  

3.De ritten met de 38 in juli en augustus.  

  
  

24 juni uitstapje Huiskamp transport.  

  

Elk jaar weer mogen we de werknemers van transportbedrijf Huiskamp 

naar een leuke locatie brengen voor hun personeelsuitje. 

  
  

  

  



  

25 juni oldtimer dag in Saasveld  

  

 

Er zijn minder evenementen de laatste 2 jaar. De corona periode en de 

grote investeringen die organisaties moeten doen is daar in veel gevallen 

de oorzaak van. Waar eerder evenementen een heel weekend 

georganiseerd waren is dit nu veelal alleen de zondag. Maar de 

gezelligheid en de pret op die dagen is er zeker niet minder op. Erg leuk 

is het om te zien dat onze beide bussen veel aandacht krijgen van het 

aanwezige publiek.  

  

  

  

  

  

  



  

  

  

1 juli vrienden dag  van Arjan Scholten ons medeclub lid.  

  
  

  

  
Met aan het roer Gerard en de nodige hapjes en uiteraard een bus vol 

gezelligheid kan zo’n dag alleen maar gezelligheid uitstralen.  

  

  

  

8 juli Hill Billy volksfeest Lonneker.  



Klein minpuntje die dag was de temperatuur en een defecte airco in de 

38. Gelukkig zitten er dakluiken in de bus en kon je in de jaren van de 

echte bussen de zaak laten doorwaaien via de voordeur die open kon 

blijven tijdens het rijden.  

 

Ook dit is één van de evenementen die we elk jaar weer zijn de agenda 

hebben staan. We rijden er de gasten van het dorp naar het feest terrein.  

  

15 juli wijkraden Enschede.  

  

Met de wijkraden zijn we op tournee geweest langs de verschillende door 

hun gesponserde projecten met vrijwilligers inzet.  



  

  
Erg leuk om dan twee collega’s te treffen die ook deelnemen aan de 

wijkraad t.w Bennie Weissink en Cor Konter   

  

20 juli stadsrit Enschede.  

  



20 juni werd er gereden voor een leuk gezelschap oud leraren. Vertrek 

vanaf de Synagoge een stadsrit. Veel verbazing bij sommige over de 

vele veranderingen in de stad Enschede het waren dan wel leraren die 

allemaal hun werk hebben gehad in Enschede en omstreken maar 

inmiddels als elders in Nederland wonen.   

  
Uiteraard werd hun oude school nog bezocht nl het Ichthuslyceum.  

  

27 juli pensionado rit Almelo.  

Uiteraard moet je als chauffeur die met pensioen gaat ook van de bus 

gehaald willen worden met de 38. Opvallend is dat er veel collega’s 

vertrekken met weinig aandacht. Jammer maar het is en blijft eigen keus.  

  
  

Het afscheid van Herman oude Avenhuis was dan wel in de stromende 

regen maar de annimo deze dag samen met hem te beleven was er 

zeker niet minder om.  

  

    



29 trouwrit met Arjan Harbers.  

Wat doe je als je nichtje trouwt ?Nou dan kom je gewoon voorrijden met 

een oude bus.   

  
  

  
  

4.De TET en het Milieu in vroegere dagen.  



Nederland is in beweging als het gaat om milieu vriendelijk 

personenvervoer. Met de laatste aanbesteding gewonnen door Ariva 

rijden er straks elektrische voertuigen rond in Twente.  

  

Het verhaal milieu is eigenlijk niet nieuw.   

Al in 1986 werden er twee milieubussen in gebruik genomen de TET. De 

proef met de milieu bus, die een jaar zou duren, was een primeur voor 

Nederland. Tot dat moment werd er alleen mee proefgereden in 

Stockholm, Kopenhagen en Londen. De ervaringen met dit nieuwe type 

bus waren in deze steden bijzonder gunstig.  

De bussen werden gezien als milieuvriendelijk en energie besparend. Ze 

maakten bij het optrekken minder geluid, verspreiden minder 

uitlaatgassen en zouden een besparing geven van zo'n 30 procent 

minder brandstof dan de huidige stads- en streekbussen.  

Het systeem van dit nieuwe type bus komt er op neer dat de energie die 

vrijkomt bij het remmen, wordt benut voor het optrekken. Dit betekent dat 

de dieselmotor van de bus stationair draait tot deze 35 km per uur rijdt. 

Op dat moment neemt de motor de aandrijving over. De storende 

rookpluim die de motor bij het wegrijden doorgaans produceert, blijft 

hierdoor achterwege, evenals het geluid van de optrekkende bus.  

  

  

De chauffeurs die er mee hebben gereden herinneren zich nog wel het 
specifieke geluid welke de bus had bij het optrekken. Een aantal lampjes 
gaf aan hoeveel energie je had verzameld bij het afremmen en de kunst 
was dan ook die lampjes allemaal aan het branden te krijgen.  



Enkele minpunten waren er ook wel voor de gebruikers van de beide 
bussen. Het was zeker geen snelle bus bij het optrekken en even op een 
kruising voor een auto langs rijden gaf soms wel billen knijpende 
momenten. Helaas waren de bussen ook storingsgevoelig en brachten 
ze ook redelijk vaak een bezoek aan de werkplaats.  

Besparing  

Volgens de ontwerpers kon de besparing op het verbruik van dieselolie  
oplopen tot wel 8000 liter per jaar. Het resultaat was uiteraard afhankelijk 
van het aantal haltes en stops op de busroutes. De milieubussen waren 
voorzien van een oliedruksysteem, welk bij het remmen vrijkomende 
energie langs hydraulische weg opslaat in een drukcylinder. Bij het 
wegrijden van de bus werd die energie op hydraulische wijze gebruikt 
voor aandrijving van de bus. Deze apparatuur was ontwikkeld door het 
Zweedse bedrijf Volvo Flygmotor. Dank zij het lage energiegebruik en de 
beperkte onderhoudslasten zou de 50.000 gulden, die de milieubus extra 
koste, ruimschoots worden terugverdiend, zo verwachte de directie van 
de TET.  

  

Verfijning  

Het ministerie van verkeer en waterstaat, het Nationaal Instituut 
Begeleiding en Advisering Geluidsisolatie, de afdeling Technische Zaken 
van het Streekvervoer ESO, de carrosseriefabriek Den Oudsten, het 



olieconcern BP en de Nederlandse Volvo-importeur Nebim waren onder 
andere betrokken bij het experiment met de milieubussen.  

Tijdens de proef zou de techniek van de milieubus verder worden 
verfijnd. Aan de hand van metingen werd tijdens het experiment ook een 
soort staffel gemaakt, die voor heel Nederland te gebruiken zou zijn. 
Voor elke buslijn kon zo de brandstofbesparing op voorshands worden 
afgelezen.   

Gezien de eerder opgedane positieve ervaringen met de bussen 
verwachte de TET dat daarna alle bussen met het milieuvriendelijke 
systeem zouden kunnen worden uitgerust.  

Helaas heeft dit project een roemloos einde gekend en werd bij beide 
bussen het cumulo systeem uiteindelijk verwijderd.  Deze den Oudsten 
waren net als al die andere bussen van den oudsten fijn om mee te rijden 
dus ik denk niet dat er veel tranen gevloeid zijn bij de chauffeurs en 
monteurs na de ontmanteling van het systeem op de beide bussen  maar 
mogelijk wel bij de directie die zich al rijk rekende met de enorme 
besparing op de brandstofkosten.  

 5. Vreemde bussen.  

Deze "Hochlenkbus" is dus een "hoogstuurbus", van de VBZ, de 

stadsdienst van Zürich. Van 1959 tot ver in de 80'er jaren hebben deze 

merkwaardige bussen in Zürich rondgereden, het was een serie van 

slechts 12 stuks, méér van dit type zijn er nooit van gebouwd. Doel was 

om de capaciteit van een 12 meter bus te verhogen tot 116 passagiers  

(!). Dankzij pneumatische besturing en een pneumatische 

versnellingsbak was de bus eenvoudig te rijden.  

Er is een exemplaar als museumbus bewaard gebleven. Op de 

kleurenfoto is de zitpositie van de chauffeur goed te zien."  

  



  

Foto en tekst uit busbrief 95.  

  
  

6.Uit de oude doos.  

Deze prachtige foto kwam ik tegen op facebook. Er was niet echt een 

verhaal bij. Mogelijk kan een van de lezers er iets over vertellen?  

  



  
  

  

  

  

7. De jaarlijkse APK.  

De jaarlijkse APK is elk jaar weer een uitje met spanning. En elk 

jaar weer die opluchting als de bus is goedgekeurd voor wederom 

een jaar.  

  



  
En ook dit jaar werd de bus (onder de op afstand toeziende clubleden) 

weer met vlag en wimpel goedgekeurd voor wederom een jaar.  

  

Wil je ons en de 38 weer eens zien en zelfs weer een keer mee rijden? 9 

september zijn we aanwezig op de monumentendag in de binnenstad 

van Enschede met de beide bussen. De 38 rijd dan een aantal malen 

  



een route door de stad lang mooie locaties. De museum bus is er dan in 

een gedeeltelijk nieuwe expositie aanwezig om ook daar weer de TET in 

beeld te brengen.  

  

16 en 17 september zijn we te gast in Winterswijk bij Transit Oost die er 

een mooi evenement hebben opgezet in en rond het museum en ook 

daar rijden we samen met andere bussen een rondrit in en rond 

Winterswijk.  

  

Wederom veel leesplezier en graag tot ziens op één van deze dagen of 

misschien wel als passagier tijdens een aangevraagde rit.  

  

Of het een stadsrondrit of gewoon een gezellige rit met familie vrienden 

of de buurt is. Voor meer info gewoon mailen naar tet.bus.38@gmail.com 

of tetbus38@kpnmail.nl .  

  

Het TET team wenst u voor als je nog niet ben geweest een fijne 

vakantie.  

  

  

  

  

  

  

  


